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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi (nr 122)

Komisji Samorządu Terytorialnego i Polityki Regionalnej 
(nr 155)
10 lipca 2013 r.
Komisje: Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz Samorządu Terytorialnego i Polityki Regio-
nalnej, obradujące pod przewodnictwem posła Krzysztofa Jurgiela (PiS), prze-
wodniczącego Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi, rozpatrzyły: 

– sprawy bieżące;
– sprawozdanie podkomisji nadzwyczajnej o poselskim projekcie ustawy 
o zmianie ustawy o scalaniu i wymianie gruntów (druk nr 827).

W posiedzeniu udział wzięli: Kazimierz Plocke sekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Roz-
woju Wsi wraz ze współpracownikami, Mariusz Gołębiowski zastępca przewodniczącego Związku 
Zawodowego Rolników „Ojczyzna” oraz Barbara Jaworska kierownik Biura Federacji Związków 
Pracodawców-Dzierżawców i Właścicieli Rolnych.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Magdalena Kowalska, Danuta Winiarczyk, 
Anna Jasieńska, Dariusz Myrcha i Łukasz Grabarczyk – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji 
Sejmowych oraz Mariusz Przerwa – legislator z Biura Legislacyjnego.
Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):

Otwieram posiedzenie Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Porządek przewiduje…

Głos z sali:
A Komisja samorządu? Posiedzenie Komisji rolnictwa oraz Komisji Samorządu Teryto-
rialnego i Polityki Regionalnej.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Tak,  również Komisji  Samorządu Terytorialnego  i Polityki  Regionalnej.  Serdecznie 
witam. Rzadko mamy okazję razem obradować, ale bardzo mi miło. Przepraszam.

Głos z sali:
Błędnie pan przewodniczący podał – najpierw samorządu terytorialnego, a nie rolnictwa.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Może połączymy w drodze porozumienia. 
Mamy podstawowy punkt porządku dziennego: rozpatrzenie sprawozdania podkomi-

sji nadzwyczajnej o poselskim projekcie ustawy o zmianie ustawy o scalaniu i wymianie 
gruntów.
Jeszcze pan poseł prosił o wprowadzenie punktu – sprawy różne. Pan poseł Olejni-

czak chciał teraz zabrać głos, bo ma później inne zajęcia parlamentarne. Zatem w pierw-
szej kolejności udzielę głosu panu posłowi. 

Poseł Cezary Olejniczak (SLD): 
Dziękuję, panie przewodniczący. Szanowne Komisje, panie ministrze. 23 maja na 109 
posiedzeniu Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi, zgodnie z art. 157 regulaminu Sejmu, 
zadałem pytanie – kiedy resort rolnictwa przedstawi materiał dotyczący analizy spółek 
strategicznych Skarbu Państwa, nadzorowanych przez Agencję Nieruchomości Rolnych. 
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W 2012 r. Komisja rolnictwa otrzymała taki materiał. Natomiast w tym roku 23 maja 
otrzymaliśmy tylko lakoniczny komunikat, że „kondycja spółek Skarbu Państwa, nad-
zorowanych przez ANR, jest w większości satysfakcjonująca”.
Chciałem zapytać pana ministra, kiedy otrzymam – jako poseł na Sejm – materiał 

analityczny, dotyczący wszystkich spółek? Myślę, że pozostali członkowie Komisji Rolnic-
twa i Rozwoju Wsi też są nim zainteresowani. Walne zebrania już się w tym momencie 
zakończyły; odbywały się do końca czerwca. Prezesi spółek otrzymali absolutoria lub 
nie – niektórzy prezesi ich nie mają.
Prosiłbym, żeby ministerstwo rolnictwa przygotowało taki materiał. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Dziękuję bardzo. Ten wniosek znajdzie się w protokole. Sekretariat proszę o skierowanie 
do resortu pisma w tej sprawie. 
Przechodzimy do projektu ustawy.

Sekretarz stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi Kazimierz Plocke:
Panie przewodniczący, Wysokie Komisje – ja chętnie odpowiem na pytanie.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Ale my chcemy mieć odpowiedź na piśmie, panie ministrze, jeśli chodzi o pytanie pana 
posła Olejniczaka. Zgodnie z regulaminem, chcemy ją otrzymać na następnym posiedze-
niu – jutro albo za dwa tygodnie. 

Sekretarz stanu w MRiRW Kazimierz Plocke:
Raport  jest przygotowany. W tej chwili dokonujemy ostatnich korekt  i raport będzie 
rozesłany posłom zgodnie z procedurą.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Dziękuję, panie ministrze.

Sekretarz stanu w MRiRW Kazimierz Plocke:
Roześlemy raport w najbliższym czasie. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Przechodzimy do sprawozdania podkomisji. Pan poseł Dunin jest nieobecny, ale upoważ-
nił mnie do tego, żebym w jego imieniu prezentował sprawozdanie; zgodnie z regulami-
nem Sejmu, mogę prezentować sprawozdanie podkomisji. 
Podkomisja, rozpatrując projekt ustawy, spotkała się trzykrotnie: 21 marca, 13 i 19 

czerwca. Na wniosek rządu wprowadzono kilka zmian.
Proszę  przedstawiciela  rządu  o zreferowanie  zmian,  które  podkomisja  przyjęła, 

a które faktycznie rząd zaproponował w tej ustawie. Bardzo proszę.

Sekretarz stanu w MRiRW Kazimierz Plocke:
Dziękuję, panie przewodniczący. O krótką, syntetyczną informację poproszę pana dyrek-
tora Abramowicza.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Proszę o spokój. 

Sekretarz stanu w MRiRW Kazimierz Plocke:
Dyrektor przedstawi główne punkty, które wynikają ze sprawozdania podkomisji, a doty-
czą zmiany ustawy o scalaniu i wymianie gruntów. Bardzo proszę, panie dyrektorze. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki Ziemią MRiRW Zbigniew Abramowicz:
Dziękuję. Panie przewodniczący, szanowni państwo.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Proszę przysunąć bliżej mikrofon. 

Dyrektor departamentu MRiRW Zbigniew Abramowicz:
Proponowane  przez  podkomisję  zmiany,  wprowadzane  do projektu,  po pierwsze, 
uwzględniają propozycję Rady Ministrów, zawartą w stanowisku rządu. W szczególności 
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wprowadzają regulację umożliwiającą wykorzystanie instytucji scalania gruntów rów-
nież do pozyskiwania gruntów przez inwestora...

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Proszę mówić do mikrofonu.

Dyrektor departamentu MRiRW Zbigniew Abramowicz:
…w celu realizacji inwestycji celu publicznego – nawet gdy brak zgodnego wniosku inwe-
stora i uczestnika scalenia. 
W związku z tym podkomisja zaproponowała, aby w art. 1 w punkcie szóstym dodać 

literę b w brzmieniu:
b) po ust. 3 dodaje się ust. 3a w brzmieniu:
„3a. W przypadku, gdy o scalenie gruntu wystąpił inwestor, pozostałym uczestnikom 

postępowania scaleniowego przysługują dopłaty, jeżeli inwestor na obszarze scalenia nie 
posiada gruntów, albo posiada grunty, ale ich wartość jest mniejsza od wartości gruntów 
niezbędnych na realizację inwestycji celu publicznego”.
Ponadto te zmiany uwzględniają propozycje przewodniczącego Konwentu Dyrekto-

rów Wojewódzkich Biur Geodezji Terenów Rolnych. Chodzi o zmianę art. 17 ust. 1 i 2 
ustawy o scalaniu i wymianie gruntów, polegającą na możliwości wydzielenia gruntów 
na cele miejscowej użyteczności publicznej nie tylko z gruntów Zasobu Własności Rolnej 
Skarbu Państwa, ale również z gruntów najbardziej zainteresowanego, czyli z gruntów 
stanowiących własność gminy.
Ponadto zmiany, które przyjęła podkomisja, mają na celu uproszczenie przepisów 

przejściowych. Tam były dość skomplikowane zapisy, związane z przekazywaniem akt 
między wojewodą a samorządowym kolegium odwoławczym – z tego zapisu zrezygno-
wano. Dlatego też do postępowań scaleniowych lub wymiennych, wszczętych i nieza-
kończonych przed dniem wejścia w życie ustawy, będzie się stosować dotychczasowe 
przepisy.
Zrezygnowano natomiast z zapisu, że samorządowe kolegia odwoławcze przekażą 

wojewodzie – na podstawie protokołu zdawczo-odbiorczego, w terminie 14 dni od dnia 
wejścia w życie niniejszej ustawy – całą dokumentację, związaną z toczącymi się postę-
powaniami administracyjnymi. Przypomnę, że w tej chwili w projekcie zaproponowano 
wojewodę jako organ II instancji; dotychczas organem II instancji było samorządowe 
kolegium odwoławcze. To tyle w skrócie. 

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania? Jeśli nie ma pytań, to przechodzimy do proce-
dowania. 
Tytuł ustawy. Czy są uwagi? Nie widzę. Uważam, że tytuł został przyjęty.
Artykuł  1  zmiana pierwsza. Czy  są pytania? Czy  są uwagi? Nie widzę. Uważam, 

że zmiana została przyjęta.
Zmiana druga. Czy są pytania, uwagi? Nie widzę. Uważam, że zmiana została przyjęta.
Zmiana trzecia. Czy są uwagi, pytania? Nie widzę. Uważam, że zmiana została przyjęta.
Zmiana czwarta. Nie widzę pytań. Uważam, że zmiana została przyjęta.
Zmiana piąta. Uważam, że zmiana została przyjęta.
Zmiana szósta. Uważam, że zmiana została przyjęta.
Zmiana siódma. Nie widzę uwag czy też wniosków. Uważam, że zmiana została przyjęta.
Zmiana ósma. Nie widzę pytań i wniosków. Uważam, że zmiana została przyjęta.
Artykuł 2. Nie widzę pytań. Uważam, że został przyjęty.
Artykuł 3. Nie widzę pytań. Uważam, że został przyjęty.
Głosujemy nad całością projektu ustawy.
Kto jest za przyjęciem sprawozdania podkomisji, proszę o podniesienie ręki. Proszę 

liczyć. Dziękuję bardzo. Kto jest przeciw? Nie widzę. Kto się wstrzymał? Dziękuję bar-
dzo. Proszę o podanie wyników.

Sekretarz Komisji Magdalena Kowalska:
25 głosów „za”, żadnego głosu „przeciw”, dwóch posłów wstrzymało się od głosu.
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Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
25 posłów „za”, zero – „przeciw”, dwóch się wstrzymało. Sprawozdanie zostało przyjęte. 
Termin dla UKiE? 

Sekretarz Komisji Danuta Winiarczyk:
Poniedziałek, 15 lipca.

Przewodniczący poseł Krzysztof Jurgiel (PiS):
15 lipca do godz. 15.00. 
Poseł sprawozdawca. Mam zgodę pana posła Dunina, przewodniczącego podkomisji. 

Czy są inne kandydatury? Jeśli nie ma, to uznaję, że pan poseł Dunin będzie sprawoz-
dawcą Komisji.
Czy są jakieś inne uwagi, pytania? Nie ma. Zamykam posiedzenie wspólnie obradu-

jących Komisji: Komisji Samorządu Terytorialnego i Polityki Regionalnej oraz Komisji 
rolnictwa.


